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DIPLOCAT i la Fundació Barça organitzen una jornada internacional sobre la funció de l’esport com a 
eina d’inclusió social. La jornada comença amb unes paraules de benvinguda d’Elena Fort, vicepresidenta 
del Futbol Club Barcelona, que parla de l’objectiu de la jornada i destaca la importància d’actes com 
aquest per dotar de significat el lema “Més que un club” i el compromís del Barça amb la societat més 
enllà de l’activitat estrictament esportiva, involucrant-se en les principals problemàtiques actuals, com 
ara la fam, la vulneració dels drets humans, el racisme i la igualtat de gènere.

A continuació, Laura Foraster i Lloret, secretària general de DIPLOCAT, es refereix també a l’objectiu 
de la jornada i a la importància del fet que esportistes coneguts i experts posin en valor l’esport com 
a eina d’inclusió i transformació social. Agraeix la implicació per part de la Fundació Barça i del club i 
destaca la gran tasca social que fan per transmetre valors mitjançant l’esport. Foraster posa l’accent en 
el potencial de l’esport com a eina transformadora i de construcció d’un món més resilient i equitatiu. 

La secretària general de DIPLOCAT explica quina és la funció de l’entitat, que en línia amb el lema 
“Diàleg internacional: connectem, projectem, capacitem” treballa per connectar Catalunya al món, 
establint ponts de diàleg durables entre la societat civil catalana i la resta del món, projectant el país cap 
a l’exterior, i capacitant i formant en matèria de relacions internacionals tant les entitats que formen 
part del consorci com la societat civil del país. L’entitat participa dels grans debats globals, incentiva 
l’intercanvi de bones pràctiques i experiències amb altres països i projecta Catalunya a l’exterior. És en 
aquest marc que DIPLOCAT promou els valors de l’esport català al món, entenent l’esport no només 
com una eina d’inclusió social, sinó també de projecció internacional. 

Foraster creu que el poder transformador de l’esport és innegable i destaca el seu rol en la consecució 
dels Objectius de Desenvolupament Sostenible de l’Agenda 2030 de Nacions Unides. L’esport juga un 
paper vital en la salut i la superació individual, però també en el conjunt de la societat a l’hora d’ajudar 
a eliminar la xenofòbia i el racisme, fomentar la inclusió de gènere, erradicar la pobresa, i transmetre 
certs valors com ara el respecte, la integració i la solidaritat. L’esport és una eina única que connecta 
diferents pobles i cultures, promovent una pau duradora i global.

És per tot això que aquesta jornada vol debatre el rol de l’esport com a eina d’inclusió social i destacar, 
concretament, la necessitat de sumar esforços per lluitar contra els reptes globals de les desigualtats i el racisme.

- 4
 -

1. Presentació
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2. Conversa amb Lilian Thuram
Rita Marzoa, periodista i moderadora de l’acte, parla amb Lilian Thuram, ex-jugador francès del Barça, 
creador de la Fundació Lilian Thuram d’Educació contra el Racisme (2008), i autor de llibres com My 
Black Starts: From Lucy to Barack Obama (2009) i White Thinking (2022). 

L’objectiu és parlar sobre educació i racisme en el context de l’esport. Thuram parla de les arrels 
polítiques, econòmiques i culturals del racisme i apunta algunes vies de solució. 

Aquesta és la transcripció de la conversa.

Rita Marzoa (RM): Com a europeu us sorprèn la manera diferent com estem acollint els ciutadans 
ucraïnesos que fugen de la guerra, de l’horror, i com hem rebut, o no hem rebut, altres ciutadans que 
arriben del sud? 

Lilian Thuram (LT): Aquesta pregunta és molt interessant, però de fet no respondré com a europeu, 
perquè puc respondre com a persona negra. He tingut converses amb els meus fills i els ha sobtat que 
els negres no poguessin sortir d’Ucraïna, ja que no se’ls podia acollir a Polònia. Em pregunten: “Però 
pare, per què ho fan?”. És una qüestió cultural, perquè hem d’entendre que vivim en societats que s’han 
construït des de fa generacions sobre l’odi a les persones negres, tot i que a moltes persones els costi 
d’acceptar. Jo treballo en temes de racisme des de fa molt de temps i, en certa manera, això posa sota 
els focus la violència que hi ha contra les persones negres. Jo ho sé des de fa molt de temps perquè des 
dels nou anys soc conscient que se’m veu com a persona negra, sé què és ser considerat negre i sé on 
em situo.

És cert que la major part de nosaltres, si som sincers, reconeixerem que hi ha molts prejudicis sobre els 
negres, per desgràcia o per sort, perquè parlar d’aquestes coses pot servir per obrir els ulls. Sovint no 
avancem perquè hi ha una hipocresia que consisteix en no dir les coses pel seu nom. Per tant, espero 
que la societat en la seva totalitat entengui que s’han de canviar les mentalitats, tenint en compte que 
en aquesta guerra el racisme és, sobretot, polític. El racisme no és una relació entre individus, és una 
qüestió política. Avui, sortosament, rebem els ucraïnesos i això està molt bé, deixem-nos de si uns sí i 
altres no, l’important és que rebem persones que s’han d’acollir. Però si acollim i parlem positivament 
dels ucraïnesos és perquè hi ha un discurs polític que ens demana anar en aquesta direcció a França, 
a Espanya, a Itàlia, als Estats Units... Són voluntats polítiques i eleccions polítiques les que fan que 
després rebutgem altres persones.

RM: Aquesta conversa parlant d’Ucraïna la podríem haver tingut fa deu anys parlant d’una altra crisi 
humanitària que afectés persones negres o  racialitzades. Per què no s’evoluciona? Què ens frena 
mentalment per entendre que al capdavall es tracta de persones? 

LT: Hi ha el pes de la història, i també s’ha d’intentar entendre que el racisme, un cop més, no és tenir 
una moral de bona o mala persona. El racisme és polític i, sobretot, és econòmic. Històricament, existien 
jerarquies segons el color de la pell. Aleshores arriba un moment molt concret de la història, que és el 
moment del tràfic negrer. S’ha de construir la idea que els negres són inferiors per poder-los explotar. 
És un aspecte econòmic: es construeix un discurs per justificar que algunes persones són explotables i 
una minoria se n’enriqueixi. Quan es parla de l’explotació de les persones negres, es parla de l’explotació 
del continent africà. D’això n’hem de ser conscients: si vols explotar persones, cal construir un discurs 
que mostri que són inferiors. És com les relacions entre els homes i les dones. Per explotar les dones 
primer cal dir que les dones són inferiors. Un cop construït i amplificat aquest discurs, la gent l’acaba 
integrant. 
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Parlant de racisme i política, històricament sempre hi ha hagut lleis que regulen les relacions entre les 
persones, i molt sovint el món occidental s’ha construït a partir de lleis que legitimen la superioritat 
de les persones blanques. La majoria no és ni conscient de l’existència d’aquestes lleis. Quan a França 
em pregunten si el meu país és racista, la gent vol que contesti que no, o si em pregunten si Espanya 
és racista, voldran que digui que no, i així tothom es queda tranquil. Però França ha tingut lleis racistes 
durant més de 250 anys. Quan es parla de països racistes, la gent pensa en els Estats Units o Sudàfrica, 
però no saben que, de fet, el racisme dels països europeus va acabar oficialment els anys 60, al final 
de la colonització. Durant la colonització, hi havia lleis que deien que els indígenes eren inferiors a les 
persones blanques. Per tant,  som fruit d’aquesta història. Les mentalitats estan carregades d’aquesta 
història i per això les coses costen tant de canviar. 

Torno a fer el paral·lelisme entre racisme i sexisme. La igualtat home-dona no avança perquè els homes 
estan en una posició guanyadora i faran el que calgui perquè el sistema perduri, encara que sigui de 
forma inconscient, encara que no ho diguin obertament. Amb el racisme passa el mateix. Quan hi ha 
persones discriminades en funció del color de la pell, vol dir que hi ha persones que al seu torn tenen 
avantatges. Aquestes persones que tenen avantatges voldran continuar amb una teòrica neutralitat 
de “no, això no és culpa meva” o “no hi puc fer res”. D’aquesta manera, la violència perdura. És molt 
complicat. Per canviar les coses calen polítiques obertament no racistes, calen debats com el d’avui, 
calen clubs com el Barça que obliguin a entrar en aquest debat. A partir del moment en què es debat, 
ens fem més intel·ligents, entenem que si volem superar el racisme i el sexisme cal anar cap a polítiques 
de solidaritat, i entenem que s’ha d’actuar a nivell polític per aconseguir canvis.

RM: Com us vau decidir a crear una fundació contra el racisme?

LT: Vaig crear aquesta fundació quan era futbolista del Barça, perquè estava acostumat a parlar 
d’aquests temes amb nens. Un senyor, el Juan Campmany, un dia em va preguntar: “Quan siguis més 
gran, què faràs?”. Jo ja estava al final de la meva carrera esportiva i, per a ell, jugar a futbol era un joc de 
nens i després calia ser adult. Jo li vaig donar una resposta de nen: “Quan sigui gran canviaré el món”. Em 
va preguntar com ho faria i vaig dir que m’agradaria explicar a la gent que el racisme no és natural, que 
el sexisme i l’homofòbia no són naturals i, de fet, són culturals, costums que perduren de generació en 
generació i que s’han de posar en dubte i qüestionar. Ell em va donar la idea de crear una fundació i, cosa 
increïble, vaig començar a parlar amb els jugadors del primer equip per fer vídeos curts i el president, 
Joan Laporta, se’n va assabentar i em va demanar què podia fer per ajudar-me. S’ha dit que el Barça és 
més que un club i és cert, perquè en l’ADN del Barça hi ha aquesta voluntat d’acompanyar i veure com 
el futbol pot ajudar a canviar mentalitats i actituds.
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RM: Quin és el missatge principal que voleu transmetre des de la fundació?

LT: Des del 2008 intentem aclarir que quan parlem de racisme, del color de la pell, d’homofòbia, de 
sexisme, de problemes de religió, etc, s’ha d’establir un vincle entre les diferents discriminacions, perquè 
sovint no ho fem. És com si les coses estiguessin separades per parets, però no. En tot hi ha una voluntat 
política. La igualtat és fruit d’una voluntat política i la desigualtat també ho és. Vivim en societats que 
cada dia ens envien missatges. El sistema que ens governa és un sistema capitalista. Això vol dir que hem 
de consumir, hem d’enriquir-nos, hem d’explotar fins i tot la natura... Tot això no es veu, potser no es diu 
obertament, però la realitat és aquesta. L’escalfament del Planeta està vinculat a un sistema econòmic, 
l’esclavatge és un sistema econòmic, la colonització és un sistema econòmic... Però els sistemes econòmics 
no expliquen la seva violència. Al contrari, els sistemes econòmics expliquen que són fantàstics. Per això 
dic que quan parlem de racisme cal anar amb compte i entendre que està relacionat amb un sistema 
econòmic i amb un sistema polític. L’esclavatge no es deia que era un sistema racista, la segregació no ho 
deia tampoc, ni l’apartheid. Per tant, quan avui faig sentir la meva veu i dic que a les nostres societats hi 
ha estructures racistes, la gent no està contenta, perquè no ho volen veure, però la realitat és que jo puc 
parlar com a jugador de futbol, com a europeu i com a persona negra, i dic que si volem canviar aquestes 
estructures racistes, que existeixen, abans de res cal posar en qüestió el sistema econòmic en què vivim, 
perquè el sistema econòmic en què vivim qüestiona la mateixa supervivència dels éssers humans. Cal 
posar-lo en qüestió, perquè a més és un sistema que dificulta molt la solidaritat.

RM: Esteu plantejant una revolució?

LT: Què vol dir revolució? Vol dir canvi. Cal anar amb compte quan utilitzem les paraules. Hi ha paraules 
que tenen connotacions negatives. Però evidentment voler la revolució és voler un canvi. Crec que els 
principals revolucionaris de les nostres societats són les dones, perquè fa molts anys que pateixen la 
dominació dels homes i quan les dones fa anys demanaven un canvi, se les matava i se les cremava. Per 
tant, és interessant veure què s’oculta darrere d’una revolució, perquè darrere d’una revolució sovint 
hi ha una idea de violència i, per tant, hi ha la tendència a rebutjar la revolució, sense tenir en compte 
que tot sistema perdura gràcies a la violència. 

El racisme és un sistema extremadament violent, que implica violentar una part del món, violentar 
persones. És a dir, quan parlem del fet de no poder sortir d’Ucraïna perquè la persona és negra, imagineu 
la violència que han pogut sentir els meus fills o jo mateix en aquell moment, perquè ens recorda la idea 
que no som éssers humans com els altres, com els que sí que poden creuar fronteres. És interesant, 
perquè quan hi ha una guerra, els animals tampoc no surten del país, no tenen aquesta opció. Per tant, 
davant de la violència cal una revolució mental, sí. Cal no acceptar. A mi em pertorba per què hi ha tanta 
gent que accepta aquestes situacions. Jo durant molts anys vaig ser jugador de futbol i, de tant en tant, 
el públic feia el soroll dels micos. Jo anava al vestidor i m’empipava molt. Aleshores els altres jugadors 
em deien que no era greu, els directius em deien que no era greu. El que és greu és dir que no és greu. 
Estic convençut que cal una revolució de les mentalitats i, per a mi, la principal revolució arribarà el dia 
en què tots ens considerem éssers humans iguals. Aquell dia tot serà molt interessant. Però cal una 
revolució al cervell de cadascú: no veig un negre, un home, una dona, un italià o un espanyol, veig un 
ésser humà i, com a ésser humà, hi ha moltes coses a fer i n’hi ha moltes que no puc acceptar. 

RM: Jo dubto que, entre les persones que som avui aquí, hi hagi ningú que es declari racista, que pensi 
conscientment que és racista. Segurament tothom ens dirà que no, que no són racistes, i també que no 
són masclistes. Potser parlar en aquest escenari tingui una certa facilitat o comoditat perquè hi ha un 
mínim consens. Després segur que si rasquem una mica sí que trobaríem racistes i masclistes. Però com 
encaixa el vostre discurs quan l’audiència no està tan ben predisposada com aquí?

LT: Ja he dit que el racisme i el sexisme són fets culturals. Hi ha una història al darrere i la major part de 
nosaltres no ens en podem escapar. Jo soc un home i quan analitzo les meves maneres de fer i de dir, 
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fins i tot en l’àmbit familiar, a vegades tinc comportaments sexistes, masclistes. N’hem de ser conscients. 
No n’hi ha prou amb dir “jo no soc racista”. Això no ajuda a fer avançar la revolució. Crec que el primer 
que cal és plantejar-se aquesta qüestió. Jo soc una persona negra i tu una persona blanca, però qui 
d’aquesta sala coneix les històries d’aquestes identitats? Això és interessant, perquè de fet jo no soc 
realment negre de pell i tu tampoc no ets blanca de pell. És una construcció política. Cada cop que 
utilitzem aquestes identitats ho fem amb la història que porta incorporada i la seva manera de pensar. 
En general, els blancs no són conscients de la seva identitat de persona blanca. Si a una persona blanca 
li dius “tu ets blanc”, la persona sovint se sent agredida. En el meu llibre qüestiono un amic: diguem 
que jo soc negre, tu què ets? Ell respon: jo soc normal. Per això dic que la problemàtica del racisme i el 
poder del condicionament que hem rebut s’ha de qüestionar i s’ha d’analitzar. Per això dic a tothom que 
cal tenir la humilitat d’escoltar i de llegir les persones que han treballat sobre aquests temes des de fa 
molts anys. 

Si el racisme perdura en la societat vol dir que hi ha persones que defensen aquest sistema. En general, 
als éssers humans no ens agraden els canvis. Si ens demanen que canviem els nostres costums, no ens 
agrada. Amb el racisme passa el mateix. Et mostraré com els costums poden ser molt poderosos. Aquí 
tenim un mapa del món. Quan vaig a les escoles, els nens em diuen que tombi el mapa, perquè segons 
ells està al revés. I jo els responc: el món és com una pilota, no podem dir que una pilota està al revés, és 
una manera de percebre les coses. Per regla general, la gent no sap que Europa aquí esta ampliada. En 
els mapes que coneixem, les proporcions no són exactes. El continent africà està tan reduït que sembla 
que Rússia sigui més gran que Àfrica. Però estem acostumats a veure-ho així i no ho qüestionem. 
Qüestionar-ho seria revolucionari i a la gent, en general, no ens agrada fer-nos preguntes que ens 
pertorben. 

RM: Aquest mapa és un bon exemple, efectivament. Un altre exemple és que molta gent anomena nou 
món a un territori que només era nou per als qui el van colonitzar. Us atreviríeu a dir-nos cinc coses que 
fem malament i a donar-nos cinc consells per millorar?

LT: Uf, cinc coses, no ho sé, és difícil, no m’ho esperava això! Potser plantejar-nos si som conscients 
que quan parlem i actuem ho fem com a persones blanques, o negres, com a homes o dones, amb 
determinada posició social... Des de quin punt de vista parlo, com he estat educat, si ja m’he posat alguna 
vegada al lloc dels altres, per exemple d’una persona discapacitada. Quan els meus fills eren petits i 
agafàvem el metro, sempre els demanava si creien que una persona amb cadira de rodes hauria pogut 
fer el nostre trajecte. El fet de posar-se al lloc dels altres permet tenir una altra sensibilitat. Deixem-ho 
aquí, que cinc és molt. Comencem per aquesta primera. 

En tot cas, el que crec que és important és ser conscients que no som neutres. Sovint fem veure que 
som neutres en les situacions d’injustícia, diem que no hi podem fer res i que allò ens depassa. Però 
ser neutre és un luxe, perquè vol dir que en el fons no t’afecta aquella injustícia, i crec que a vegades 
no avancem perquè hi ha massa persones instal·lades en aquesta neutralitat. Einstein deia una frase 
que a mi em persegueix des de fa temps: “El món no va malament a causa dels qui fan el mal, sinó a 
causa dels qui miren i deixen fer”. La majoria de persones miren i deixen fer. Per això és molt important 
interessar-se per la política. Cada dia més, perquè cada cop hi ha més desigualtat. Cal defensar les 
polítiques de redistribució de la riquesa. És a dir, cal defensar les polítiques de solidaritat, i tinc la 
sensació que en la nostra societat la solidaritat s’ha convertit gairebé en una paraulota, una paraula 
lletja. I no tenim altra opció. Hem de ser solidaris. L’ésser humà ha sobreviscut gràcies a la solidaritat. 
Per tant, no ens podem quedar tancats en petits grups o petits mons. Jo soc francès. Ara tenim els 
debats de les eleccions presidencials i és molt pertorbador veure com el discurs polític desconstrueix 
el “nosaltres”. El “nosaltres” són els blancs i a l’altre extrem hi ha els no blancs, els que volen ocupar el 
“nostre” món. Sembla mentida que la gent caigui en aquest parany, perquè la problemàtica principal 
de la nostra societat és la redistribució de la riquesa. Si no hi ha redistribució de la riquesa, en algun 
moment apareix la violència.
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RM: Com podem col·laborar amb la vostra fundació des de Catalunya? 

LT: Ja ho feu! El Barça m’ajuda moltíssim i si avui soc aquí es perquè m’heu convidat. Qui estigui 
interessat en la nostra fundació pot entrar a la pàgina web. Hi ha diverses maneres d’ajudar a difondre 
el nostre missatge i fer que la gent reflexioni. Jo crec molt en el poder de la reflexió i dic sovint als meus 
fills que jo ja soc vell, i tinc la impressió que el món en què ells viuen avui no porta a la reflexió, sinó que 
convida a ser superficial i al narcisisme. I els aviso que vagin amb compte, perquè potser la gent no 
coneix la història de Narcís, però acaba ofegant-se. Per tant, està bé reflexionar.

3. Primera taula rodona: “Fomentar la 
inclusió social i la integració des de les 
institucions públiques i privades”
A continuació, té lloc la primera taula rodona amb la participació de Philipp Müller-Wirth, cap de la 
secció d’Esport al Departament de Ciències Humanes i Socials de la UNESCO; Floor van Houdt, cap 
de la Unitat per l’Esport de la Comissió Europea (Erasmus+); Anna Caula, secretària general de l’Esport 
i l’Activitat Física de la Generalitat de Catalunya; i Marta Segú, directora general de la Fundació Barça. 
L’objectiu de la taula és donar a conèixer la feina i els valors dels organismes públics i privats, tant 
nacionals com internacionals, que treballen a favor de la inclusió mitjançant l’esport. 

Com ho fa la UNESCO per convertir l’esport en una eina d’inclusió? Philip Müller-Wirth explica que, 
malgrat que es tracta d’una organització molt gran, la secció d’Esport la forma un equip reduït, integrat 
al Departament de Ciències Humanes i Socials. Entre les funcions que duen a terme, en destaca tres. 
Primerament, la creació de legislació, és a dir, crear un entorn favorable per fixar la normativa jurídica 
que convertirà l’esport en un entorn segur, inclusiu i que garanteixi els drets humans. En segon lloc, 
és important promoure i crear polítiques que acompanyin aquests esforços. Per tant, cal implicar-hi 
els actors que implementen aquestes polítiques, com ara ministres d’afers exteriors, sanitat, joventut, 
organitzacions no governamentals, etc., ja que aquests són els qui tenen la funció d’ajudar les persones 
i organitzacions que estan sobre el terreny. Finalment, la UNESCO té un rol clau de capacitació, per 
exemple amb campanyes de promoció de l’activitat física a les escoles, o oferint cursos i recursos a les 
ONGs perquè puguin arribar més lluny. 

Pel que fa a la implementació de polítiques, Müller-Wirth menciona la necessitat d’agrupar diferents 
actors a escala global, amb l’objectiu de crear normes comunes. En aquest sentit, parla del projecte 
Feed for life i menciona la necessitat d’arribar a un consens i d’utilitzar la mateixa metodologia a l’hora de 
quantificar, generar un desenvolupament global i incrementar l’impacte de les intervencions esportives. 
Tot i així, també reconeix que cada context és diferent i s’han de buscar solucions específiques que 
s’adaptin a les necessitats de cada cas. O sigui que les eines globals s’han d’ajustar. Calen capacitats 
comunes per abordar problemes i trobar solucions, però també és necessari ajustar aquestes normes 
i eines a les capacitats locals.

Finalment, la UNESCO també té la funció de proporcionar un model als ministeris d’esport i als diferents 
actors. Müller-Wirth parla de la necessitat de canviar la visió de l’esport només com a competició, i 
destaca els beneficis enormes que l’esport proporciona a la societat per tal de fer-la més inclusiva i 
promoure valors com ara la ciutadania. 

A continuació, Floor van Houdt, en representació de la Comissió Europea, parla sobre la societat i els 
esports en els programes de la Unió Europea. Així doncs, el punt de partida és diferent al de la UNESCO, 
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ja que l’àmbit geogràfic és més restringit. Això vol dir que, en teoria, hi ha certs valors compartits. De 
fet, la legislació, la Carta dels Drets Fonamentals i els tractats europeus, promouen específicament la 
igualtat d’homes i dones, rebutgen la discriminació i es basen en els principis de solidaritat. Aquests 
valors s’implementen en les polítiques de la UE i en les seves estratègies. L’esport és un factor clau en 
la consecució d’objectius com ara la igualtat, la lluita contra el racisme, els drets de les persones amb 
discapacitats, l’acceptació de les persones LGTBI, etc. Van Houdt sap que assolir aquests objectius és 
una tasca complexa i que implica un esforç a llarg termini. 

En el seu rol de facilitadora, la UE dona suport als qui tenen un paper més actiu. Erasmus+ és el nom 
del programa dissenyat per a promoure l’educació, la formació, la joventut i l’esport durant el període 
2021-2027. La UE finança diferents projectes centrats en l’esport i també ajuda aquells que fan la 
funció de model. Els premis europeus #BeInclusive, per exemple, tenen com a objectiu premiar i donar 
visibilitat als millors projectes que han donat suport a la inclusió mitjançant l’esport. La UE és conscient 
dels problemes que plantegen les desigualtats i del poder que pot arribar a tenir l’esport com a eina per 
ajudar a superar-les. Van Houdt explica que és important que les minories no només practiquin esports, 
sinó que també s’impliquin en la seva organització. 

En el seu torn de paraula, Anna Caula parla sobre l’acció del govern de Catalunya en matèria d’inclusió 
a través de l’esport. Parteix d’una reflexió que considera l’esport com una eina de transformació general 
i adopta una mirada holística i d’educació global. Caula destaca la idea de l’esport com a instrument 
circular, que es retroalimenta i és molt ric, ja que té implicacions en l’oci, la competició, la salut, el 
dinamisme o l’economia. A Catalunya, l’esport forma part de l’ànima i personalitat pròpia del país, 
amb milers d’entitats esportives i més de 2 milions de persones inscrites, comptant fitxes escolars i 
federades, gimnasos i altres casuístiques. 

Caula explica la importància de l’esport per a la construcció personal i la transmissió de valors bàsics 
en la societat. En un món cada cop més digitalitzat, l’esport és una eina imprescindible per aprendre a 
compartir i a cedir. Per aquest motiu, és bàsic assegurar que el màxim de persones pugui accedir-hi. El 
Pla Català de l’Esport a l’Escola està pensat per introduir els infants a les activitats esportives. Com que 
alguns esports requereixen una inversió econòmica més elevada, per exemple el tennis o l’equitació, 
existeixen beques i ajudes perquè tothom tingui les mateixes oportunitats. 

En la darrera intervenció, Marta Segú se centra en les actuacions del Barça en matèria d’inclusió social. 
Des del 2006, la Fundació Barça desenvolupa programes de cooperació internacional (com per exemple 
el de l’UNICEF) i de cooperació local a Catalunya. Aquests programes adopten una visió holística amb 
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l’objectiu de transformar la vida de nens i joves vulnerables, amb dificultats socioeconòmiques, víctimes 
de maltractaments o amb diversitat funcional. També promociona la igualtat de gènere mitjançant 
l’esport, amb el projecte SPRING d’ajuda a dones refugiades. La Fundació col·labora amb entitats 
petites i locals que tenen pocs recursos, però que coneixen bé territoris i contextos concrets, i treballa 
igualment amb entitats internacionals més grans com Save the Children, que aporten la seva expertesa. 

Per a la Fundació Barça, l’esport és una eina amb múltiples funcions, des de transmetre missatges 
positius de salut fins a disminuir l’absentisme escolar, passant per la promoció de la igualtat de gènere. El 
projecte Barça Genuine, per exemple, inclou 20 nois i 4 noies amb diversitat funcional, que competeixen 
a partir de valors com l’esportivitat, el joc net, el treball en equip, el respecte i la superació. Segú també 
es refereix a altres programes que utilitzen l’esport com a eina de transmissió de valors cívics, com per 
exemple el Step for Youth, que rep finançament de la UE.

Segú creu que la Fundació Barça aporta contingut i valida el lema de “Més que un club” del FC Barcelona. 
Alhora, la Fundació aprofita la capacitat mobilitzadora del Barça i actua com eina que vehicula totes les 
accions socials del club, que permeten transformar la vida de milers de nens i joves.

- 1
1

 -

4. Segona taula rodona: “Bones 
pràctiques i experiències d’èxit”
La segona taula rodona presenta casos de bones pràctiques i experiències d’èxit, a càrrec d’Henry 
Gilham, coordinador metodològic del Programa d’Inclusió de la Fundació Barça; Oriol Parés, tècnic 
d’esports al centre penitenciari Brians 2; Federica Minardo, educadora de la cooperativa Prospettiva 
(Itàlia); i Amina Moustafa, membre de la Junta de Sport Against Racism Ireland (Irlanda).

En primer lloc, Henry Gilham presenta dos projectes exitosos concrets: el projecte d’inclusió dins dels 
centres educatius de Justícia Juvenil, en col·laboració amb el Departament de Justícia de la Generalitat; 
i el projecte d’inclusió social a municipis catalans, que compta amb el suport de les diputacions. Sobre el 
primer, explica que l’objectiu és oferir eines perquè els joves puguin adquirir habilitats socials i personals, 
i així millorar la seva vida. Cal tenir en compte que el perfil habitual d’aquests joves és de manca de 
suport familiar, sense estructura o sense una família normalitzada. L’esport, l’activitat física i el diàleg 
s’utilitzen per tal de proporcionar-los una educació en valors. Els jocs i reptes cooperatius emfatitzen 
els beneficis de les pràctiques saludables. La duració d’aquests programes és d’un any, però actualment 
tenen continuïtat atès el seu èxit. Malgrat tot, molts infants i joves en resten fora i caldria ampliar-los.

La intervenció d’Oriol Parés se centra en el rol de l’esport per millorar la vida de les persones recluses. 
A partir de la seva experiència al centre penitenciari de Brians 2, Parés explica que l’esport facilita una 
formació integral i té beneficis no només físics i fisiològics, sinó també psicològics, culturals i socials. En 
aquest sentit, l’esport implica coneixement, respecte per unes normes i instal·lacions, i la desaparició 
de les diferències. Un bon exemple d’inclusió i transformació social és la cursa solidària Corre en gran, 
que neix l’any 2017 a partir d’un grup d’interns que havien pres consciència  dels canvis positius que els 
havia aportat a ells l’activitat física. L’edició de 2022 va comptar amb 920 inscrits i els beneficis es van 
destinar a la investigació del Síndrome de Rett i les teràpies de la Berta. Parés també acaba reclamant 
més recursos econòmics per poder fer més actuacions i de més qualitat.

A continuació, la italiana Federica Minardo coincideix en la importància de l’esport com a eina d’inclusió 
social, a fi que les persones puguin entendre’s mútuament, traspassant idiomes i cultures, en ambients 
multiculturals on això no sempre és fàcil. Les persones que participen en les activitats que organitza 
la seva cooperativa  provenen de l’Àfrica subsahariana, del Marroc, Tunísia, Bangladesh, Pakistan i 
Romania. A vegades són migrants de segona generació o nens que tenen dificultats a casa, o no tenen 
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família, o simplement són nens del barri que volen participar en les activitats. L’objectiu sempre és 
donar-los les eines necessàries per capacitar-los de cara al futur. Gràcies al programa Step for Youth, 
s’ha augmentat el nombre de participants i d’activitats, amb una estructura més inclusiva.

Minardo fa esment del rol que juguen avui en dia els mitjans de comunicació, el discurs polític i les 
polítiques concretes, i defensa que les polítiques d’inclusió i integració han empitjorat a Itàlia en els 
darrers anys. Els discursos d’odi fan que els nens no se sentin benvinguts. També es pot observar com 
en les diferents activitats, els nens estrangers estan més habituats a situacions de dificultat i tenen més 
resiliència que els nens locals. L’educadora explica que a Itàlia no s’inverteix prou en educació i diu que 
cal una revolució en l’àmbit educatiu partint de les realitats locals, que és on s’obtenen millors resultats. 

En darrer lloc, Amina Moustafa parla sobre el racisme a Irlanda, que continua sent un problema malgrat no 
ser tan obvi. La Xarxa irlandesa contra el racisme va detectar 404 casos l’estiu del darrer any. Si s’observa 
la representació en les organitzacions, o l’accés a l’educació superior i a bones oportunitats de feina, 
la presència de persones que no siguin de raça blanca sempre és menor. Sport Against Racism Ireland 
té com a objectiu lluitar contra el racisme i arribar a les comunitats vulnerables a través de l’esport. El 
2014, per exemple, després de la supressió de la llei que prohibia a les dones musulmanes jugar a futbol, 
l’entitat les va animar a fer-ho, tot incorporant  tallers de diàleg i sortides per tal d’enfortir la confiança. 

Moustafa creu que l’esport és important per canalitzar veus i permet posar-se en el lloc dels altres. Per 
això cal que les dones no només practiquin esports, sinó que participin en el seu desenvolupament i 
implementació, i així adquirir una major autonomia i autoconfiança. En la mateixa línia, també defensa 
la independència dels membres de l’associació a l’hora de crear programes. 

En el torn de preguntes, es planteja la conveniència d’introduir un currículum escolar bàsic que inclogui 
esports i drets humans a tota Europa. Amina Moustafa de seguida s’hi mostra a favor i diu que caldria 
comptar amb les associacions i les entitats del sector per dissenyar-lo. Seguidament, Henry Gilham 
respon la pregunta feta per un consultor i doctorand de la Universitat de Birmingham sobre bones 
pràctiques d’inclusió de persones amb discapacitat, posant l’accent en la idea que a les persones amb 
diversitat funcional cal adaptar-los sempre les activitats perquè les puguin realitzar i se sentin inclosos. 
Mariona Corbella, de la Fundació Esportsalus, posa en valor els beneficis de l’esport no només per a 
l’individu o beneficiari, sinó també per a la societat que acull aquests nois i noies, ja que es crea una 
societat més cohesionada i tolerant, que està més ben preparada perquè és més diversa. 
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En resposta a la pregunta feta per Sara Vila, de l’ONG Superacció, en relació a la dimensió de l’afectivitat i 
l’emocionalitat en l’esport, i com les treballen en les diferents entitats, Oriol Parés destaca la importància 
de crear un clima de confiança en que tothom es pugui sincerar i se senti protegit, a fi de propiciar les 
activitats que puguin fomentar els hàbits i valors que els manquen. Seguidament, Federica Minardo 
explica que cal crear espais segurs i que ells treballen amb reunions constants amb psicòlegs. També 
compten amb un equip psiquiàtric i amb diferents associacions de servei públic. Malgrat això, estan 
limitats econòmicament, ja que la salut mental no es considera fonamental en aquestes situacions.

Finalment, Amina Moustafa comenta que des de la seva entitat no volen que la gent se senti 
retraumatitzada i implementen pràctiques per garantir que tothom estigui còmode. Quan detecten 
senyals i símptomes d’alarma, fan els possibles per reaccionar i respondre amb rapidesa. La darrera 
pregunta ve de Celso Pérez, director de la Fundació Gavina, que planteja la qüestió de la preeminència 
del futbol en les activitats socioeducatives. Oriol Parés diu que ell personalment intenta evitar-lo, 
ja que els altres esports ofereixen els mateixos aspectes positius i no hi ha tants interessos polítics, 
mediàtics i econòmics implicats. L’objectiu ha de ser crear esportistes, no futbolistes.  Gilham diu que 
costa una mica, però que la majoria de participants acaben agraint les alternatives al futbol, i esmenta 
el cas concret de l’èxit que té el korfbal en les activitats que organitzen.

5. Intervenció d’Alex Roca, esportista i 
ambaixador de la Fundació Barça
L’Alex Roca explica la seva experiència vital amb l’esport acompanyat de la seva parella, Mari Carmen Maza. 
Ell és un esportista amb un 76% de discapacitat física causada per una paràlisi cerebral. L’esport és la seva 
gran eina d’inclusió social, que li permet relacionar-se, comunicar-se més enllà de la parla i superar reptes.

Roca ha trobat en l’esport un instrument per aprendre a desenvolupar valors com l’esforç, el sacrifici, 
la constància, el treball en equip i la comunicació. Per a ell, l’esport és el canal de comunicació més gran. 
També explica que l’esport li ha ensenyat a no rendir-se mai i a continuar lluitant. 

Com a exemples, posa la seva experiència fent triatlons, malgrat els obstacles físics, i la cursa més dura 
del món en bicicleta de muntanya, que són 650 km creuant el desert del Sàhara. Després d’algun fracàs, 
Roca va aconseguir completar la Titan Desert l’any 2019.

Alex Roca ha dedicat unes paraules finals al Futbol Club Barcelona, el club que més feliç l’ha fet mai, tot 
reiterant el poder del Barça i la força de l’esport com a eina de mobilització i d’inclusió.
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6. Cloenda
Durant la cloenda de l’acte, Elena Fort i Marta Segú han tornat a pujar a l’escenari per anunciar la col·laboració 
del club amb ACNUR durant les properes quatre temporades.

Per la seva banda, la consellera d’Acció Exterior i Govern Obert, Victòria Alsina, ha clos l’acte, emfatitzant la 
idea que l’esport és un tema clau de país, i que és necessària la col·laboració entre l’àmbit públic i el privat tant 
d’entitats, com fundacions, empreses i governs per tal d’avançar cap a l’objectiu comú de la inclusió social.

Segons Alsina, la guerra d’Ucraïna ha tornat a posar de manifest grans exemples de solidaritat col·lectiva. 
Com a exemple, ha parlat dels 220 nens i nenes que han arribat des de Polònia gràcies al FC Barcelona. La 
consellera ha conclòs agraint la tasca de la Fundació Barça en favor dels infants més desafavorits i la seva 
integració a la societat.

Finalment, Alsina ha mencionat la importància dels fons europeus de finançament, que faciliten projectes 
d’inclusió per a refugiats que no serien possibles d’altra manera. També ha afirmat que l’esport és un dels 
millors instruments per assolir els objectius de desenvolupament sostenible (ODS) inclosos a l’Agenda 2030 
de les Nacions Unides: l’erradicació de la pobresa, la salut, l’educació de qualitat, el creixement econòmic, la 
sostenibilitat i la pau.
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> VICTÒRIA ALSINA
CONSELLERA D’ACCIÓ EXTERIOR I GOVERN OBERT DE LA GENERALITAT DE 
CATALUNYA
Nascuda a Barcelona l’any 1983. És doctora en Ciències Polítiques i Socials per la 
Universitat Pompeu Fabra, on també va cursar la llicenciatura en Ciències Polítiques 
i de l’Administració. Té un MPA de la Universitat Autònoma de Barcelona i un 
Màster en Direcció Pública d’ESADE. Ha estat guardonada amb la prestigiosa beca 
Marie Skłodowska-Curie Individual Fellowship de la Unió Europea. És professora i 
directora acadèmica en excedència del Centre per a la Ciència i el Progrés Urbà de la 
Universitat de Nova York i investigadora en cap del Laboratori de Governança (The 
GovLab) de la mateixa universitat. Ha estat delegada del Govern de la Generalitat de 
Catalunya als Estats Units i el Canadà. En l’àmbit internacional, ha treballat en països 
dels cinc continents amb les principals organitzacions i organismes internacionals 
com la Unió Europea, l’OCDE, el Consell d’Europa, el Banc Mundial, el Banc 
Interamericà de Desenvolupament o les Nacions Unides.

> ANNA CAULA
SECRETÀRIA GENERAL DE L’ESPORT I L’ACTIVITAT FÍSICA DE LA GENERALITAT 
DE CATALUNYA 
Secretària general de l’Esport i de l’Activitat Física de la Generalitat de Catalunya 
des del 8 de juny de 2021. És la segona dona que ocupa aquest càrrec. La seva vida 
professional ha girat al voltant del bàsquet. Ha estat entrenadora de la selecció 
estatal U20, amb la qual va obtenir tres ors i dues plates en cinc Europeus, i de la 
selecció catalana mini femenina amb la Federació Catalana. Com a entrenadora 
de l’Uni Girona (2008-2014) va ascendir l’equip a la Lliga Femenina. És directora 
d’activitats de lleure infantil i juvenil i té estudis en Psicologia. En l’àmbit polític, 
ha estat diputada del Parlament des del 2015. Arran de les últimes eleccions va 
ser escollida vicepresidenta primera de la mesa, càrrec que va deixar per accedir 
al càrrec que ocupa actualment.

> LAURA FORESTER
SECRETÀRIA GENERAL DE DIPLOCAT
Llicenciada en Administració i Direcció d’Empreses per la UPF i en Humanitats 
per la UOC i té un màster en Estudis Europeus cursat a la KU Leuven, a banda de 
formació específica en diplomàcia pública i en missions d’observació electoral. De 
2012 a 2018 va ser la directora executiva de DIPLOCAT i, prèviament, havia exercit 
com a cap de Gabinet del conseller de Comerç, Turisme i Consum (2003-2006) i 
d’Innovació, Universitats i Empresa (2006- 2010). Abans d’aquestes funcions, va 
treballar a Brussel·les, desenvolupant diferents tasques a la Comissió Europea, al 
Comitè de les Regions, a la Delegació del Govern de la Generalitat de Catalunya 
davant la Unió Europea i al Parlament Europeu.

Annex. Participants 
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> ELENA FORT
VICEPRESIDENTA DEL FUTBOL CLUB BARCELONA
Llicenciada en Dret per la Universitat de Barcelona i advocada especialitzada en 
dret públic i urbanisme. És sòcia i fundadora de BRF Advocats SLP. Va ser diputada 
al Parlament de Catalunya (maig 2019 - desembre 2020). Membre de l’Il·lustre 
Col·legi d’Advocats de Barcelona. És sòcia del Barça i ja havia format part de la 
directiva del club entre 2008 i 2010.

> HENRY GILHAM
COORDINADOR METODOLÒGIC DEL PROGRAMA D’INCLUSIÓ DE LA FUNDACIÓ 
BARÇA
Nascut a Girona el 13 de juliol de 1995. És un apassionat de l’esport i l’educació. 
Graduat en Ciències de l’Activitat Física i l’Esport  per la Universitat de Girona 
(EUSES) i especialitzat en educació amb el màster de formació del professorat 
per la Universitat Internacional de València. (UVIU). Actualment és coordinador 
metodològic del programa d’inclusió de la Fundació Barça a la província de Girona i 
educador de FutbolNet al centre de justícia juvenil Montilivi (Girona). Abans, va ser 
coordinador local dels programes d’inclusió de la Fundació Barça a Salt (2 anys) i a La 
Bisbal d’Empordà (3 anys). També ha exercit de formador en esport cooperatiu en els 
cursos d’iniciació a tècnic esportiu (CIATE). Anteriorment, també ha estat involucrat 
en diferents projectes educatius i esportius a la ciutat de Salt i educador en el lleure.

> FEDERICA MINARDO
EDUCADORA A COOPERATIVA PROSPETTIVA
Va començar a cooperar amb Prospettiva l’any 2015 com a becària durant els seus 
estudis de grau. És llicenciada en Sociologia, MA en Drets Humans i Governança 
Multinivell i actualment està estudiant un màster en Pedagogia. Durant els seus 
estudis va tenir l’oportunitat de participar en el programa Erasmus a Portugal 
i d’aconseguir una doble titulació a Polònia. Li agrada viatjar i conèixer altres 
cultures. Com a educadora, participa en l’organització dels serveis educatius que 
la cooperativa ofereix als infants que viuen a Catània. La seva feina contribueix 
a l’empoderament dels nens i les nenes que viuen en entorns difícils, oferint una 
multiplicitat de perspectives per a un futur millor i exitós.

> AMINA MOUSTAFA
MEMBRE DE LA JUNTA A SPORT AGAINST RACISM IRELAND
Directora del programa de lideratge femení al Glencree Center per a la Pau i la 
Reconciliació i membre de la junta de Sport Against Racism Ireland. Anteriorment, 
professora d’Esport, cultura i societat a la Universitat de Nottingham Trent com 
a part de l’equip de Sociologia de l’Esport. És una apassionada de l’esport des 
de petita, i ha utilitzat l’esport com a eina d’aprenentatge no formal per abordar 
nombrosos problemes socials. Ha treballat amb organitzacions esportives a Irlanda 
i a l’estranger com ara la FIFA Foundation, Special Olympics, Michael Johnson 
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Performance, Sport Against Racism Ireland i Champions Factory. L’any 2021, va 
rebre el premi a  l’Assoliment Excepcional en els premis Voluntariat Esportiu. L’any 
2018 va ser seleccionada com una de les 10 Joves Líders Michael Johnson per 
la seva contribució al desenvolupament comunitari i l’any 2019 va actuar com a 
entrenadora ambaixadora per Irlanda ajudant a portar l’equip femení irlandès a la 
final de la Copa del Món Global Goals a Copenhaguen.

> PHILIPP MÜLLER-WIRTH
CAP DE LA SECCIÓ D’ESPORT AL DEPARTAMENT DE CIÈNCIES HUMANES I 
SOCIALS DE LA UNESCO
MBA en Economia i Finances. La seva trajectòria a la UNESCO, des de 1991, 
ha girat al voltant de tres àmbits: associacions amb la comunitat empresarial, 
comunicació i branding institucionals i política esportiva. Va coordinar les dues 
últimes Conferències Mundials de Ministres de l’Esport: MINEPS V a Berlín el 2013 
i MINEPS VI a Kazan, Rússia el 2017, i va presidir la revisió de la Carta Internacional 
de l’Educació Física, l’Activitat Física i l’Esport el 2015. Com a secretari del Comitè 
Intergovernamental d’Educació Física i Esport (CIGEPS) de la UNESCO, coordina la 
implementació del Pla d’Acció de Kazan.

> ORIOL PARÉS
TÈCNIC D’ESPORTS AL CP BRIANS 2
Futbolista de naixement, però esportista per sobre de tot. Llicenciat en Ciències de 
l’Activitat Física i l’Esport, especialitzat en l’itinerari educatiu. Vinculat laboralment 
des de ben jove amb la coordinació i dinamització d’escoles i campus esportius i amb 
una breu immersió en l’empresa Decathlon com a responsable de la secció de running 
a Manresa, fa 15 anys que treballa com a tècnic d’esports al Centre Penitenciari de 
Brians 2.

> ALEX ROCA
ESPORTISTA I AMBAIXADOR DE LA FUNDACIÓ BARÇA
Esportista de 30 anys conegut per haver acabat triatlons i curses d’una gran duresa, 
com la Titan Desert el passat 2019. Ho fa sobreposant-se a una paràlisi cerebral amb 
un 76% de discapacitat física i dues operacions al peu. Es comunica amb la llengua de 
signes i l’esport és un pilar fonamental en el seu dia a dia, a més de ser el seu estil 
de vida per superar-se a si mateix. Vol demostrar al món que el límit te’l poses tu 
(títol del seu llibre) i que ningú et pot dir que no ho intentis. A més, és ambaixador 
de la Fundació Barça i realitza conferències motivacionals i xerrades inspiracionals, 
basades en la seva història personal.

> MARTA SEGÚ
DIRECTORA GENERAL DE LA FUNDACIÓ BARÇA
Llicenciada en Medicina i Cirurgia, màster en Medicina Tropical per la Universitat de 
Barcelona, i màster en Salut Pública Internacional per la Boston University School of 
Public Health. És l’actual directora general de la Fundació Barça i aquesta és la seva 
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segona etapa a la Fundació, on ja va treballar entre 2006 i 2010, ocupant també el 
càrrec de directora general. Durant els 10 darrers anys ha estat directora general 
de la Fundació Probitas del grup Grifols. Té més de 30 anys d’experiència treballant 
en programes per millorar la salut i la qualitat de vida de la població més vulnerable 
i s’ha centrat en l’àmbit de les malalties relacionades amb la pobresa. Ha treballat 
amb nens i joves en risc d’exclusió social a Catalunya i Espanya. Ha col·laborat com a 
consultora de l’OMS en diversos àmbits, i ha treballat en col·laboració amb diverses 
organitzacions com ara UNICEF, ACNUR, la UNESCO, el Programa Mundial 
d’Aliments, Save the Children i la Creu Roja, entre d’altres. També ha participat en la 
difusió dels Objectius de Desenvolupament Sostenible (ODS) de l’Agenda 2030 de 
les Nacions Unides.

> LILIAN THURAM
EX-JUGADOR DEL FC BARCELONA I FUNDADOR DE LA FUNDACIÓ LILIAN 
THURAM D’EDUCACIÓ CONTRA EL RACISME
Nascut  a Guadalupe l’any 1972, va fundar la fundació d’Educació contra el racisme 
l’any 2008. Ha escrit diversos llibres com ara My Black Stars (PUL, Liverpool, 2021), 
Seligmann Prize against Racism, Manifeste pour l’ égalité (Autrement, 2012), Notre Histoire 
(Delcourt, 2014 i 2016), White Thinking (Hero, Londres, 2021). Va ser comissari en 
cap de l’exposició “Exposicions. La invenció del salvatge”, al museu Quai-Branly els 
anys 2011 i 2012. El 2014 va rebre el Premi d’Ètica de la Fundació Kéba-Mbaye al 
Senegal. Ha estat guardonat amb un doctorat honoris causa en ciències humanes 
per la Universitat d’Estocolm a Suècia (2017) i per la Universitat de Stirling a Escòcia 
(2019). Anteriorment va fer una carrera prestigiosa com a futbolista internacional i 
va guanyar el campionat del món l’any 1998 i la Copa d’Europa el 2000.

> FLOOR VAN HOUDT
CAP DE LA UNITAT PER L’ESPORT DE LA COMISSIÓ EUROPEA
Ha treballat per a la Comissió Europea durant més de 25 anys. Actualment està a 
càrrec de la política d’esports europea. Anteriorment va treballar en polítiques de 
la Unió Europea en els àmbits de joventut, recerca, emprenedoria i afers marítims. 
Abans de treballar a la Comissió Europea, va estudiar Dret i Estudis europeus als 
Països Baixos, Espanya i Bèlgica, i va treballar com a consultora d’afers públics de la 
Unió Europea.
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Entitats membres de DIPLOCAT 

- Taula d’Entitats del Tercer Sector Social de 
Catalunya 
- Unió General de Treballadors de Catalunya 
(UGT)

- Comissions Obreres de Catalunya (CCOO) 
- FC Barcelona

 Entitats de l’àmbit empresarial

- Consell General de les Cambres Oficials de 
Comerç, Indústria i Navegació de Catalunya
- Foment del Treball Nacional  
- Micro, petita i mitjana empresa de Catalunya 
(PIMEC)

 

- Confederació de Cooperatives de Catalunya  
- Associació Multisectorial d’Empreses (AMEC)
- Fundació Privada d’Empresaris (FemCAT)  

- Universitat de Barcelona (UB) 
- Universitat Autònoma de Barcelona (UAB) 
- Universitat Politècnica de Catalunya (UPC) 
- Universitat Pompeu Fabra (UPF) 
- Universitat de Lleida (UdL)
- Universitat de Girona (UdG)
- Universitat Rovira i Virgili (URV)
- Universitat Ramon Llull (URL)
- Universitat Oberta de Catalunya (UOC) 

 - Universitat de Vic · Universitat Central de 
Catalunya (UVic-UCC)
- Universitat Internacional de Catalunya (UIC) 
- Universitat Abat Oliba CEU (UAO CEU)
- Institut Barcelona d’Estudis Internacionals 
(IBEI) 
- EADA Business School 
- Barcelona School of Economics (BSE) 

 Universitats, escoles de negocis i centres acadèmics

 Entitats de l’àmbit social, sindical i esportiu

- Generalitat de Catalunya  
- Ajuntament de Barcelona
- Ajuntament de Tarragona  
- Ajuntament de Girona 
- Ajuntament de Lleida  
- Ajuntament de Vielha e Mijaran 
- Diputació de Barcelona
 

- Diputació de Tarragona 
- Diputació de Girona 
- Diputació de Lleida 
- Conselh Generau d’Aran 
- Associació Catalana de Municipis i Comarques 
- Federació de Municipis de Catalunya 

 Institucions públiques i entitats municipalistes
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